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مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ملایر:
ملایر رتبه برتر تولید گل محمدی را 

در استان همدان دارد
کشت محصول در 150 هکتار

سپهرغرب، گروه کشاورزی: مدیر جهاد کشاورزی 
شهرستان ملایر با بیان اینکه ملایر رتبه برتر تولید 
گل محمدی را در استان همدان دارد، گفت: بیش از 
150 هکتار از اراضی ملایر زیر کشــت گل محمدی 

است.
سیدمهدی میرباقری با بیان اینکه با توجه به کمبود آب 
به ویژه در بخش کشاورزی توجه به کاشت گیاهان کم آب بر 
یکی از برنامه های اولویت دار وزارت جهاد کشــاورزی طی 
ســال های اخیر بــوده، اظهار کــرد: در ایــن زمینه جهاد 
کشاورزی ملایر نیز کشاورزان را به کاشت این نوع گیاهان 

تشویق کرده است.
وی با بیان اینکه در ســال گذشــته بخشــی از اراضی 
شهرســتان زیر کشــت انواع گیاهان کم آب بر رفته است، 
افــزود: این گیاهان شــامل گل محمدی، زعفــران و انواع 
گیاهان دارویی همچون خاکشــیر، پونه، همیشه بهار، زیره 
ســبز، خار مریم، سرخارگل، گلرنگ گشــنیز، بادرنجبویه، 
زوفا، نعناع فلفلی، بابونه، ســنبل الطیب، اسطوخدوس، گل 

گاوزبان، رزماری، کدو طبی و غیره است.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ملایر با بیان اینکه بیش 
از 150 هکتار از اراضی ملایر زیر کشت گل محمدی است، 
گفت: این گل از مقاومت بالایی در مقابل کم آبی برخوردار 
است و در این زمینه شهرستان ملایر رتبه برتر را در کشت 

این نوع محصول در استان همدان دارد.
میر باقری برداشت سالانه گل محمدی در ملایر را از این 
میــزان اراضی 120 تنُ گلبرگ تر و بیش از 150 کیلوگرم 
گلبرگ خشــک عنوان کرد و افزود: میزان برداشــت از هر 

هکتار یک تنُ و 200 کیلوگرم بوده است.
وی بــا اشــاره به اینکه بخشــی از گل هــا به صورت تر 
برداشت می شود و به منظور گلاب گیری به فروش می رسد و 
بخش دیگر به صورت گلبرگ خشک برای مصارف خوراکی 
و تزئینی استفاده می شود، گفت: این میزان علاوه بر مصرف 
در شهرستان به شهرهایی مانند اصفهان و کاشان به منظور 

گلاب گیری صادر می شود.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

خبر: 88 هزار فعال گردشگری بیکار شدند
 حال به خوبی درد بیکاران را درک می کنند!

یادداشت: بچه هــای فهیم می دانند خواستن توانستن 
است

اســتاندار: لزوم توجه مســتمر به توصیه ها به جای 
عادی انگاری.

 همین استمرار در یاد داشتن ها وسیله خیلی از 
پیشرفت ها است!

گزارش: گرانی میوه ها میهمان ناخوانده مردم
 از ایــن میهمان های ناخوانــده معمولاً ملاقات 

می کنیم.
خبر: فعالیت 2300 خانواده زنبوردار در استان

 اگر همه زنبورها رها شــوند، فکر کن چه گزگز 
و وزوزی راه می افتد!

خبر: مسابقه کتاب خوانی انسان 250 ساله
 در این مســابقه شــرکت کنید بسیار ارزشمند 

است.
شورا: ســوپرمارکت ها در صــف نخست دهن کجی به 

شیوه نامه های سلامت
 پس طی شــبانه روز بســیار دهن کجی در شهر 

بروز می کند!
خبر: امام جمعه عضو افتخاری هلال احمر شد

 افتخــار به خدمــت صادقانه نوعی الگوســازی 
به شمار می آید.

گزارش: داروســازان در خط مقدم مبارزه با کرونا قرار 
دارند

 البته برخی این مبارزه را برنمی تابند!
خبر: سوت انتخابات شوراهای شهر و روستا زده شد

 امیدواریم این سوت افراد راه گشا را باخبر کند.
خبر: صفر و یک های نسخه های الکترونیکی بلای جان 

بیماران
 به خصوص وقتــی که صفرهای زیادی جلو یک 

قرار بگیرند!
یادداشت: آیا واکسن کرونا ساحل نجات ما می شود

 ان الحسین مصباح الهدی و سفینه النجاه.
خبر: پاتوق های فضای مجازی برای اســتارت آپ های 

گردشگری
 با این حساب هر نوع پاتوقی ممنوع نیست!

فرماندار: وضعیت کرونا هنوز شکننده است
 کافی اســت ســاعتی به خواب غفلــت بروید، 

ویروس شیطان است.
گزارش: زنان نقش مهمی در مصرف انرژی دارند

 در همه زمینه ها زنان نقش بسیار مهمی دارند، 
همواره به یاد داشته باش!

مســئول: نســخه الکترونیک موجب تحــول در امر 
سلامت می شود

 ســلامت باشــید انِ شــاءالله، اما تحــول لوازم 
مختلفی دارد.

تلخکخان
دامداری صنعتی راهگشای فعالیت واحدهای تولید لبنیات؛

سهم آب مورد نیاز شستا برای راه اندازی دامداری صنعتی در نهاوند بالا است
سهم تخصیص آب براساس طرح ها جذب شده است

رضایی:  آذین   - خبر  گروه  ســپهرغرب، 
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار 
همدان با بیان اینکه سهم آب مورد نیاز شستا 
برای راه اندازی دامــداری صنعتی در نهاوند 
براساس  آب  تخصیص  گفت: سهم  است،  بالا 

طرح ها در این شهرستان جذب شده است.
هفتــه گذشــته بود کــه در خبری بــه دنبال 
گفت و گو با نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای 
اسلامی به موضوع عدم تخصیص آب در راه اندازی 
دامداری صنعتی اشــاره شــد و علیرضا شهبازی 
تأکید کــرد آنجا که ضرورت پاســخگویی به یک 
اســتعلام و یا صدور مجوزی برای ایجاد کسب وکار 
است، مســئولان پاسخگو باشــند؛ چراکه یکی از 
گرفتاری ها و مشــکلات اســتان در این خصوص 

اکنون در راستای تخصیص آب است.
وی با تأکید بر اینکه اگر می خواهیم در اســتان 
یک واحد تولیدی، صنایع تبدیلی و صنعتی احداث 
کنیم و سرمایه گذار نیز پای کار آمده است، به ویژه 
در صنایع تبدیلی، نباید معطل تخصیص آب باشد؛ 
حال آنکه این معطلی درحالی بوده که اکنون اکثر 
کارخانه های لبنیــات نهاوند به دلیــل عدم وجود 

دامداری سنتی تعطیل است.
در گذشــته هر خانواده روســتایی تعدادی گاو 
پرورش می داد و شــیر به دســت آمده را به مراکز 
جمع آوری شــهر ارائــه می کردند و این شــیرها 
بــه کارخانه های تولیــد لبنیات داده می شــد، اما 
اکنــون بنا به دلایلی و با توجه به تغییرات زندگی، 
خانواده ها به صورت ســنتی دام نگهداری نمی کنند 
و شیر نیست؛ البته وقتی شرایط زندگی خانواده ها 
تغییر کرده و دامداری ســنتی از بین رفته، باید به 

سمت ایجاد دامداری های صنعتی برویم.
شهبازی با بیان اینکه برای دریافت مجوز دامداری 
صنعتی متأســفانه اجازه استفاده از آب را نمی دهند 
و این درد بزرگ اســتان و نهاوند است و شهری که 
روزگاری صادرکننده شیر بود اکنون به دلیل نبود شیر 
واحدهای تولیدی لبنیات آن تعطیل است که باید این 

موضوع سامان گیرد و درخواســت دارم مسئولان و 
مدیران در این موضوع به صورت جهادی ورود کنند.

نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای اسلامی 
با طرح این ســؤال که چرا می گویند نمی شــود به 
دامداری صنعتی اجازه استفاده آب داد؟ چرا نباید 
آب این واحدها را تأمین کرد؟ گفت که این واحدها 

می تواند در رشد و شکوفایی استان مؤثر باشد.
به گفته شــهبازی این درحالی است که نهاوند 
سرچشــمه آب کرخه بوده، اما برای دریافت مجوز 
اســتفاده از آب در دامداری های صنعتی مشــکل 
وجود دارد؛ شستا برای احداث یک دامداری 6 هزار 
رأســی تشویق به ســرمایه گذاری در این خصوص 
شــده و موافقت اصولی و تمام اقدامات لازم انجام 
شــده اســت که واحدهای تولیدی لبنیات نهاوند 
را تأمین کند، اما متأســفانه ماه ها بوده که درگیر 
تخصیص آب اســت و اجازه اســتفاده از آب را در 

راستای استعلام ها نمی دهند.
براســاس اظهــارات نماینده مــردم نهاوند در 
مجلس شــورای اســلامی این عدم صــدور مجوز 
استفاده از آب با وجود پیگیری ها توسط استاندار و 
دیگر مدیران بوده و از طریق وزارت نیرو نیز دنبال 
شده که تاکنون نتیجه ای دربرنداشته است و وزارت 

نیرو باید در این خصوص پاسخگو باشد.
اگر می گوییــم اکثریت جوانان تحصیل کرده در 
شهرهای اســتان بیکار هستند و ادارات دولتی نیز 
جذب ندارند، باید در راســتای ایجاد مؤسســات و 
واحدهــای تولیدی تلاش کنیــم و وزارت نیرو نیز 
باید این مشــکل را حل کند، چراکه این مشــکل 
بزرگ مردم نهاوند است؛ به منظور پرداختن به این 
موضوع با معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
همدان گفت و گو کردیم تا دلیل بروز این مشکل و 
اقدامات انجام شده به منظور رفع آن را جویا شویم:

ظاهر پورمجاهــد در گفت و گو بــا خبرنگار ما 
درخصوص مشکل شهرســتان نهاوند در راه اندازی 
دامداری صنعتی به دلیل عدم تخصیص آب، اظهار 
کرد: بله درخصــوص راه اندازی دامــداری 6 هزار 

رأسی در نهاوند مشــکل تخصیص آب وجود دارد 
و دلیل این بوده کــه تخصیص آب در نهاوند صفر 

است.
وی بــا بیان اینکــه تخصیــص وزارت نیرو به 
دشــت های اســتان ســالانه بوده، گفت: براساس 
طرح ها در نهاوند ســهم تخصیص آب جذب شده 

است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار همدان 
بیــان کرد: درحال رایزنی هســتیم که وزارت نیرو 
بتواند در این خصوص گره گشــایی کند، به عنوان 
مثال وزارت نیرو از تخصیص آب ســال 98 کمک 
کند و یا از محل مجوزهای آب صادرشده واحدهای 

تولیدی راه اندازی نشده تخصیص آب داشته باشد.
وی با تأکید بر اینکه برخی از طرح ها نیز سالیان 
ســال راکد هستند و سهمیه آب دارند، افزود: قرار بر 
این است که جهاد کشاورزی این طرح ها را نه تنها در 
نهاوند، بلکه در کل استان بررسی کرده و به اداره کل 
امور آب استان اعلام کند و بتوانیم از این محل برای 

تخصیص آب به سایر طرح ها کمک کنیم.
پورمجاهد بــا بیان اینکه ســهم آب مورد نیاز 
شســتا برای راه اندازی دامداری صنعتی در نهاوند 
بالا است، تصریح کرد: به این دلیل حتماً مساعدت 
وزارت نیــرو را نیــاز دارد و در این خصوص پیگیر 

هستیم.
وی با تأکید بر اینکه دامداری های بســیاری در 
نهاوند داریم که نیاز به تقویت و فعال شــدن آن ها 
هســت، ادامه داد: برخی واحدهای راکد نیز داریم 
که می توانیــم در اختیار ســرمایه گذار جدید قرار 
دهیم و یا سرمایه گذار اولیه را برای احیا وارد کنیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار همدان 
خاطرنشان کرد: پیشنهاد ما برای نهاوند این است 
که در حوزه تأمین مالی برای واحدهای موجود در 
بحث دامداری و صنایــع تبدیلی و تکمیلی بخش 
کشاورزی کار شود، چراکه این اقدام می تواند برای 

استفاده از سرمایه های موجود مفید باشد.
وی با بیان اینکه اکنون شســتا راه اندازی ســه 

دامداری در اســتان و در شهرستان های درگزین، 
قهاوند و ملایر را دنبال می کند، یادآور شــد: انتظار 
این اســت که شستا پیشــرفت کار به این پروژه ها 

بدهد.
پورمجاهــد با تأکید بر اینکه اکنون شســتا در 
نهاوند نیز طرح فرآوری نسوز از دولومیت با نزدیک 
به 100 میلیارد تومان سرمایه گذاری را کلنگ زنی 
کرده و آغاز به کار رســمی داشته است، اظهار کرد: 
امید اســت شســتا بتواند این پــروژه را به نتیجه 
برســاند تا به پروژه دوم آن نیز در این شهرســتان 

برسیم.
با توجه به اینکه مشــکل عدم تخصیص آب به 
ایجاد دامداری صنعتی در نهاوند از ســوی معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار همدان نیز تأیید 
شــد، اما دلیل این امر صفر شدن تخصیص آب در 
این شهرســتان عنوان و بیان شد؛ تخصیص وزارت 
نیرو به دشــت های استان ســالانه بوده و براساس 
طرح ها در نهاوند ســهم تخصیص آب جذب شده 

اســت، اما آنچه در این میان مهــم بوده، تعطیلی 
واحدهای تولید لبنیات در شهرستان است که این 
امر ناشی از نبود شــیر بوده و درصورت راه اندازی 
دامداری صنعتی این مشکل برطرف می شود و این 
واحدهای تولیدی به چرخه تولید بازخواهند گشت 
که تحقق این مهم نیاز به اهتمام ویژه مسئولان از 
استاندار تا نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای 

اسلامی دارد.
براســاس اظهــارات معــاون هماهنگــی امور 
اقتصــادی اســتاندار همــدان این مهم از ســوی 
مسئولان اســتان در دست پیگیری بوده و با توجه 
به گفته های نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای 
اســلامی وزارت نیرو باید در این خصوص پاسخگو 
باشــد؛ البته باید جهاد کشــاورزی نیز شناســایی 
طرح های راکد را در اســتان تســریع بخشیده و با 
اعلام آن ها به اداره کل امور آب استان در تخصیص 
سهمیه آن ها به سایر طرح ها، به ایجاد رونق تولید 

در استان کمک کند.

سپهرغرب در پی گفت وگو با مسئولان اتاق بازرگانی و تعاون همدان هشدار داد:

نمایشگاه  مجازی عراق فرصتی که در غفلت سوخت می شود

ســپهرغرب، گــروه خبــر - طاهــره 
ترابی مهــوش: با وجود برگزاری نمایشــگاه 
مجازی عرصه محصولات ایرانی در کردستان 
عراق، متأسفانه اتاق بازرگانی و تعاون همدان 
در  اعضا جهت حضور  ترغیب  برای  برنامه ای 

این نمایشگاه ندارد.
همه گیــری بیماری کرونا از آغاز ســال 2020 
یعنــی از زمســتان 1398، موجب لغــو و تعویق 
بســیاری از برنامه هــای فرهنگــی، اجتماعــی و 

اقتصادی در سراسر دنیا شد.
از ســوی دیگــر محدودیت هایی که ســازمان 
بهداشــت جهانی برای گردهمایی هــا اعلام کرد و 
براساس آن پروازهای بین المللی لغو شدند، فرصتی 
فراهم آورد کــه روش های نوینی بــرای برگزاری 

نمایشگاه های گوناگون ابداع و به کار گرفته شود.
بر این اســاس با خبر شدیم قرار است نخستین 
نمایشگاه بین المللی مجازی صادرات کالای ساخت 
ایران در اقلیم کردســتان 21 تا 27 دی ماه برگزار 
شود؛ بنابراین بر آن شدیم تا دراین باره و چگونگی 
حضور فعالان اقتصادی و بازرگانان اســتان همدان 
در این نمایشــگاه با مدیرعامل شــرکت رســتاک 
برگزارکننــده این نمایشــگاه، رحمان نادی رئیس 
اتاق تعاون اســتان همدان و طاهــره ایزدی دبیر 
اتاق بازرگانی همدان گفت وگویی دراین باره ترتیب 

دهیم که در ادامه می خوانید:
رئیس اتاق تعاون اســتان همدان با بیان اینکه 
متأســفانه با وجود اعلام و ابــلاغ برگزاری چنین 
نمایشــگاهی به واحدهای تولیدی و بازرگانی عضو 
در این اتاق هیچ رغبتی برای حضور در نمایشــگاه 
مذکــور وجود نــدارد، گفــت: بیشــتر واحدهای 
این چنینی خواهان ارتبــاط رودررو برای معامله و 

مذاکره هستند.
رحمان نادی در واکنش به این مسئله که حضور 
در نمایشــگاه های این چنینــی حداقــل در عرصه 
معرفی محصولات تأثیرگذار خواهد بود، افزود: بنده 
نیز با این اصل موافقم، اما همان طور که عنوان شد، 

برای معامله و مبادله مورد استقبال نیست.
وی با تأکید بر اینکه فعالان اقتصادی معتقدند 
و اذعــان می کنند که وصول مطالبات در شــرایط 
فعلی حتی در معامله با بازرگان ایرانی به ســختی 
امکان پذیر است، گفت: حال چگونه می توان با فرد 
ناآشــنایی در خارج از کشور آن هم از طریق فضای 

مجازی وارد معامله شویم.
نادی با اشاره به اینکه این دل نگرانی و اضطراب 
برای وصول مطالبات به ازای فروش محصول همواره 
یکــی از دغدغه های تولیدکنندگان و بازرگانان این 
بخش اســت، تصریح کرد: البته برخی از واحدهای 
تولیدی که سال ها است با طرف های بازرگانی خود 
در کشــورهای مختلف همچــون اوکراین، ترکیه، 
قزاقســتان، عمان، امارات، عراق و اقلیم کردستان 
در ارتباط هســتند، حتــی در دوران کرونا هم این 
ارتباط قطع نشده و از طریق فضای مجازی و تلفن 

این تبادل کالا انجام می شود.
این مقام مســئول افزود: اما واهمه اصلی برای 

بازرگانان و بازارهای جدید است.

رئیــس اتاق تعــاون اســتان همدان بــا بیان 
اینکه اتاق تعــاون تنها وظیفه بسترســازی برای 
بهبــود شــرایط واحدهای اقتصــادی و تولیدی را 
برعهده دارد، تصریح کرد: به طوری که همه ســاله 
در برگزاری نمایشــگاه مشــارکت داشــته و اعزام 

هیئت های تجاری در دستور کار بوده است.
وی افزود: البته از سال 97 خواهان اعزام هیئت 
تجاری به عراق هســتیم، اما در آن ســال حضور 
داعش مانع شــد و طی ســال گذشته و امسال نیز 

بروز کرونا مانع تحقق این مسئله است.
نادی با بیــان اینکه یقیناً منظــور از برگزاری 
نمایشگاه یافتن بازارهای جدید است، تشریح کرد: 
این درحالی است که یکی از اصول معامله شناخت 
و اطلاع از شــرایط طرف مقابل است که در فضای 

مجازی این فرصت فراهم نمی شود.
رئیس اتــاق تعاون همــدان در واکنش به این 
سؤال که آیا دل نگرانی مذکور تنها مختص فعالان 
اقتصادی و بازرگانان همدانی است؟ چراکه از دیگر 
شهر ها شــاهد آن هســتیم که خواهان حضور در 
نمایشگاه هســتند، گفت: وضعیت در دیگر شهرها 
هم به همین منوال اســت، به طــوری که اخیراً در 
گفت وگو با مســئولان اتاق تعاون کرمانشــاه نیز با 
وجود بهره مندی از مرز پروریزخان، همین مشکل 

مطرح بود.
دبیر اتاق بازرگانی همدان نیز با اشاره به آنکه از 
عنوان مجازی این نمایشگاه مشخص است که اتاق 
بازرگانی از فلان کارخانه که آیا خواهان حضور در 
نمایشگاه هســت یا خیر اطلاعی ندارد، بیان کرد: 
حضور در این نمایشــگاه جزء برنامه های مصوب ما 

نیست.
طاهره ایزدی در واکنش به این مسئله که بستر 
مذکور فرصتی است که با وجود بروز و ظهور کرونا 
فعالان اقتصادی در فضای نمایشگاه های بین المللی 
ابراز وجــود کنند، تصریح کرد: شــاید از آنجا که 
شــما اطلاعات دقیقی از فضای تجارت ندارید، فکر 

می کنید فرصت است.
وی ادامــه داد: زمانی که ما در تحریم اقتصادی 
قرار داریم و امکان انتقال ارز وجود ندارد، بازرگانان 
و تولیدکننــدگان چگونه می توانند در نمایشــگاه 
شــرکت کرده و درصورت فروش محصول پولش را 

وارد کشور کنند.
ایزدی با بیان اینکــه درحال حاضر هر بازرگان 
به هنگام گذشــتن از مرز امکان وارد کردن بیش 
از پنج هــزار دلار را ندارد، تصریح کــرد: بنابراین 
چگونــه انتظار می رود که این افراد در نمایشــگاه 

شرکت کنند.
دبیر اتاق بازرگانی همدان با اشــاره به اینکه 
ابتــدا باید شــرایط حاکم بر فضــای تجارت را 
شــناخت و ســپس تصمیم گرفت که آیا امکان 
حضــور در نمایشــگاه را داریم یا خیــر، اذعان 
کرد: زمانی ممکن اســت شــما به عنــوان تاجر 
و یا تولیدکننده در کشــور باشــید کــه قوانین 
بین المللی به نفعتان باشــد، بنابراین با تمام توان 
در نمایشــگاه ها و دیگر بســترها بــرای عرضه و 
امکان  معرفی محصولات شــرکت می کنید، زیرا 

عقــد قــرارداد نقل وانتقال پولــی و ارزی فراهم 
اســت، اما درحال حاضر شــرایط بــرای فعالان 

نیست. این گونه  ایران  اقتصادی 
وی در واکنــش به این مســئله کــه تحریم ها 
موضوع جدیدی نیست بنابراین امکان برنامه ریزی 
برحسب شــرایط وجود ندارد، تصریح کرد: تحریم 
بهانه نیســت، بلکه درحال حاضر نقل وانتقال پول 

به کشور در فضای بین المللی امکان پذیر نیست.
ایزدی در واکنش به این مسئله که آیا مشکلات 
مذکــور تنها بــرای همدان مصداق پیــدا می کند 
پس چطور از دیگر اســتان ها خواهان شــرکت در 
این نمایشــگاه هســتند؟ گفت: داده های شما باید 
درست باشــد، زیرا حضور در نمایشگاه ها به صورت 

سامانمند، فضای اتاق بازرگانی و یا اداری نیست.
وی بــا تأکید بــر اینکه هــر کارخانه به صورت 
اختصاصــی دارای یــک روش بازاریابی اســت و 
براساس آن در نمایشــگاه خاصی شرکت می کند، 
تصریــح کــرد: بنابرایــن فرآیند مذکــور امکان 
برنامه ریــزی ســامانمند از طریق اتــاق بازرگانی 

استانی و حتی کشوری را ندارد.
ایزدی با اشاره به اینکه البته در مواردی اتاق های 
بازرگانــی خود اقدام به اعزام گروه و یا برنامه ریزی 
برای شــرکت در یک نمایشــگاه و ثبت نام از اعضا 
می کنند، عنــوان کرد: درحال حاضــر برنامه اتاق 
بازرگانی همدان میز عمان است و گروه تجاری به 
این کشور اعزام می کند و یا اینکه اگر نمایشگاهی 
در این کشور برگزار شــود، وارد همکاری خواهیم 

شد.
وی با اشــاره به اینکه بازارهای هدف مشخص 
اســت، تصریح کرد: درنظر بگیریــد درحال حاضر 
کشــور عراق صادرات 30 محصول به این کشور را 
منع کرده اســت، حال آنکه این کالاهای منع شده 

عمده محصولات صادراتی ما به این کشور بود.
ایزدی ادامه داد: بنابراین با درنظر گرفته  شدن 
این مانع از سوی عراق، دیگر همکاری تجار ایرانی 

با طرف های عراقی امکان پذیر نیست.
دبیر اتاق بازرگانی همــدان افزود: علاوه بر این 
دولت عراق بــرای کالاهای وارداتی به کشــورش 
تعرفــه بالایی درنظر گرفته که امــکان صادرات و 
فروش محصول به آن کشــور را به لحاظ اقتصادی 

غیر قابل توجیه کرده است.
ایزدی با بیان اینکه تصمیم سازی برای حضور و 
یا بسترسازی جهت شرکت در بازارهای بین المللی 
تابع مؤلفه ها و شاخص های خاصی بوده که به برخی 
از آن ها در بالا اشاره شد، تصریح کرد: با این وجود 
اگر تاجر تمایل حضور در نمایشــگاه بین المللی را 
داشته باشــد، اتاق بازرگانی گواهی مبدأ محصول، 
امکان انتقال محصول، رایزنی با سفارت خانه و غیره 
را دنبال می کند؛ حال آنکه برای نمایشگاه مجازی 
عراق تاکنون از بین 350 فعال اقتصادی عضو اتاق 
بازرگانی کســی برای حضور در نمایشــگاه از خود 

تمایلی نشان نداده است.
وی بــا تأکید بر اینکه همان طور که گفته شــد 
تعرفه هــای جدید، ممنوعیــت واردات کالا و عدم 
انتقــال ارز عمده ترین دلیل برای عــدم تمایل به 
حضور در این نمایشگاه است، اظهار کرد: از طرفی 
تــا چند وقت پیش برای حضور در نمایشــگاه اگر 
کالایی ارسال می شد، این کالا از تعهد ارزی معاف 
بود، اما حالا برای این قبیل کالا نیز تعهد ارز درنظر 
گرفته می شود، به طوری که برای برگشت کالا پس 
از اتمام نمایشــگاه بر عوارض ورود تعرفه ارزی نیز 

اعمال می شود.
ایزدی افــزود: علاوه بر نکات فوق این مســئله 
نیز حائز اهمیت اســت که عمده فعالان اقتصادی 
استان با تاجران مشــخصی کار می کنند، به طوری 
که هر تاجر ایرانی برای خود در کشــور مبدأ یک 
تاجر معتمد را برگزیده و براســاس توافق با آن فرد 

مشخص اقدام به مبادله کالا و محصول می کند.

وی با اشاره به اینکه تبادلات این چنینی درواقع 
براســاس اعتماد طرفین انجام می شود و طبق آن 
تجار نســبت به برگشــت پول خود آرامش خاطر 
دارند، گفت: درحال حاضر نقل وانتقال پول بیشــتر 
چمدانی است؛ بر این اساس با حضور در نمایشگاه 
مجازی کــه در آن خرید، فــروش و حجم فروش 
مشــخص بوده، امکان انتقال پولی و ارزی نیست، 
بنابراین از دید تجار به عنوان یک فرصت نمی توان 

به آن نگاه کرد.
مدیرعامل شــرکت رســتاک نیز در واکنش به 
مباحث عنوان شــده گریزی به چگونگی برگزاری و 
اهداف برپایی این نمایشــگاه زد و بیان کرد: اگر در 
پی محدودیت های کرونــا امکان برقراری ارتباط و 
تعامل با بازار عراق به عنوان یکی از بازارهای هدف 
وجود نداشــته باشد، یقیناً این فرصت نصیب دیگر 

کشورهای عربی و همسایه خواهد شد.
ســعیدالذاکری افــزود: از آنجایــی کــه فعلًا 
امکان برگزاری نمایشــگاه فیزیکی فراهم نیست و 
درعین حال اطمینانی هم برای فراهم شدن امکان 
برگزاری در آینده نیســت، پس بر آن شــدیم تا با 
ســابقه بیش از 30 سال فعالیت در عرصه برگزاری 
نمایشــگاه ، نســبت به برگزاری نمایشگاه مجازی 

اقدام کنیم.
وی بیــان کرد: اینکــه ابهاماتی درخصوص این 
روش جدید برگزاری نمایشــگاه وجود دارد، قابل 
انکار نیست؛ اما باید دانســت که کشورهای غربی 
و حتی کشورهایی همچون امارات در حوزه خلیج 
فارس اخیراً نسبت به برگزاری نمایشگاه به صورت 

مجازی اقدام کرده اند.
ســعیدالذاکری با اشاره به اینکه ما نیز به عنوان 
یــک تجربه برای نخســتین بار در این عرصه ورود 
کردیم، تصریح کرد: بنده شــخصاً در کشور عراق 
حاضر شــده و از نزدیک به دنبال آن هســتم که 
هماهنگی لازم برای تعامل با شرکت های ایرانی در 

بستر نمایشگاه مجازی را فراهم کنم.
وی با بیان اینکه انتظار می رود چیزی حدود 40 
تا 50 شرکت ایرانی در این نمایشگاه حضور داشته 
باشــند، اذعان کرد: این نمایشــگاه به صورت یک 
آدرس در قالب یک لینک در اختیار شــرکت های 

عراقی قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل شــرکت رستاک با اشاره به اینکه در 
کشــور عراق اســتفاده از نرم افزار فیس بوک مورد 
اســتقبال اســت، ابراز کرد: بر این اساس تبلیغات 

نمایشگاه در بستر فیس بوک انجام می پذیرد.
ســعیدالذاکری افــزود: علاوه بر این شــخصاً از 
طریق اتاق بازرگانی شــهرهای نجف، کربلا، بغداد، 
بصره، کرکوک و بابل وارد مذاکره شدم تا اطلاعات 
برگزاری نمایشــگاه این چنینــی را در اختیار اعضا 

قرار دهند.
وی با اشــاره بــه آنکه در این نمایشــگاه برای 
شــرکت های ایرانی در بســتر فضای مجازی تیزر 
تصویری و محصولات شرکت را به زبان عربی ارائه 
خواهیم کــرد، تصریح کرد: آدرس، مشــخصات و 

تصاویر کالا ها نیز به نمایش گذاشته می شود.
مدیرعامل شرکت رســتاک با بیان آنکه در پی 
ارائه این اطلاعات و جلب توجه شرکت های عراقی 
مدیر این شــرکت ها از طریق واتســاپ، ایمیل یا 
فیس بوک با شــرکت ایرانی ارتبــاط برقرار خواهد 
کــرد، گفت: برای جلــب اطمینان بیشــتر و رفع 
ابهامــات در اطلاعیــه نیز اعلام کردیــم که برای 
هر شــرکت ســه جلســه تجاری )B to B( نیز 

سازمان دهی خواهیم کرد.
سعیدالذاکری با اشاره به اینکه خوشبختانه هم 
سفارت کشــورمان در بغداد و هم کنسولگری های 
ما در سلیمانیه اربیل همکاری لازم را دارند، اذعان 
کــرد: درواقع این نهاد ها نیز بــه ضرورت برگزاری 
نمایشگاه مذکور برای جلوگیری از دست دادن این 

بازار پی برده اند.

وی ادامــه داد: نظــر به اینکه همواره اســتان 
همدان در حوزه تجارت با عراق جزء اولین ها است، 
انتظــار می رود این مهم از طریق اتاق بازرگانی این 

استان مورد توجه قرار گیرد.
ســعیدالذاکری با بیان اینکه در بازدیدی که از 
شهری همچون کربلا داشتم مشخص شد در بخش 
تجهیزات پزشکی، تجهیزات روشنایی، کشاورزی و 
دام و درعین حال لبنیات نه از نوع لبنیات مرســوم 
بلکه در حوزه مواردی همچون شــیر خشک تقاضا 
از سوی شرکت ها و نهادها بسیار است، عنوان کرد: 
به طوری که شــهردار جدید کربــلا گویا به دنبال 
تحول در مبلمان شهری است، بنابراین شرکت های 
ایرانــی فعــال در این بخــش می توانند بــا ارائه 
محصولات خود در بســتر نمایشگاه مجازی از این 
فرصت بهره مند شــوند و حتی امکان عقد قرارداد 

با شهرداری کربلا برای این شرکت ها مهیا است.
وی ادامــه داد: در حوزه تجهیزات بســته بندی 
خرما، کاشــی آلات و مصالح ســاختمانی، صنایع 
پلاستیک )از ســطل زباله تا سرویس آشپزخانه و 
حتی کیســه فریزر و ظــروف یک بارمصرف(، انواع 
مواد معدنی همچون ســنگ آهن یــا پلی اتیلن و 
تجهیزات پزشــکی همچون تخت های بیمارستانی 

خواهان بسیار است.
وی بــا بیان اینکه تاکنون بیش از 15 شــرکت 
مطرح که ازجمله آن ها می توانم به شرکت ایساکو 
اشاره کنم خواهان حضور در این نمایشگاه هستند، 
تشریح کرد: به عنوان مثال شرکتی در حوزه تولید 
و یا دیگری در عرصه لوله های مسی و غیره خواهان 

حضور در نمایشگاه هستند.
ســعیدالذاکری با بیان اینکه برخی شرکت های 
تولید شیرآلات شهری نیز برای حضور در نمایشگاه 
شرکت کرده اند، گفت: یقیناً در روزهای آتی بنا به 
کاهش محدودیت ها و بازگشــایی شرکت ها، تعداد 

متقاضیان بیشتر خواهد شد.
وی در پاســخ به این سؤال که برای محدودیت 
واردات 30 قلم کالا چه رویکردی دنبال خواهد زیرا 
همدان شهری کشاورزی محسوب و صنایع مطرح 
آن نیز در حوزه صنایع دســتی تعریف می شــود، 
اذعان کــرد: وجود این محدودیت ها غیر قابل انکار 
اســت، اما می توان برای آن چاره ای اندیشید؛ مثلًا 
در حوزه لبنیات به جای شــیر و ماست، وارد عرصه 

صادرات و فروش شیر خشک خواهیم شد.
این مقام مسئول افزود: دراین باره و نیز چگونگی 
ثبت نام، شــرکت های مربوطه می توانند با شــماره 
02188540252 الی 5 دفتر مرکزی ما در تهران 
تماس بگیرند تا همکاران بنده مشاوره لازم را ارائه 

کنند.
مع الوصــف؛ خطاب به مدیران و یا دســتگاه و 
نهادهــای متولی اعم از دوایــر دولتی و خصوصی 
باید گفت، برگزاری چنین نمایشــگاهی با توجه به 
شــرایط حاکم بر جامعه یک فرصت برای توســعه 
تجارت با وجود تنگناها اســت، بنابراین اینکه اتاق 
بازرگانی ایــن مهم را به عنوان یــک فرصت تلقی 
نکرده و با برشمردن مشکلات به دنبال توجیه عدم 
حضور شرکت های همدانی در این نمایشگاه باشد، 
قابل قبول نیســت. زیرا این مشــکلات پیش روی 
همه کشور در جای جای ایران است و تنها مختص 
همدان نیســت، از طرفی اینکه رئیس اتاق تعاون 
با خونســردی خبر از عدم تمایل به حضور به دلیل 
دلهره و نگرانــی فعالان اقتصادی را مطرح می کند 
نیز پذیرفتی نیســت، زیرا کمتریــن ثمره حضور، 
معرفی شرکت های ایرانی در عرصه های بین المللی 
اســت. بنابراین ایــن نهادها می بایســت با کمی 
تدبیر و تعامل بســتر را برای فعالیت هرچه بیشتر 
شــرکت های همدانی در نمایشگاه های این چنینی 
فراهم کنند، چراکه این رویکرد از ســوی نهادهای 
این چنینی چیزی جز سوخت شدن فرصت ها را به 

ارمغان نخواهد آورد.

31330
سازمان آگهی و بازرگانی 


